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مجتمع آبزیان دریایی جهاد دانشگاهی بوشهر 
معطل تامین اعتبار است

 

رئیس جهاد دانشگاهی استان بوشــهر گفت: مجتمع آبزیان دریایی این 
مجموعه در دلوار تنگســتان که شــامل تولید بچه ماهی و غذای آبزیان 
است با ۵۸ درصد پیشرفت فیزیکی معطل تامین اعتبار است.  به گزارش 
اقتصادسرآمد، علی احمدی زاده در بازدید از خبرگزاری جمهوری اسلامی 
استان بوشهر افزود: قرار بود این مجتمع آبزیان با ۳۰ میلیارد تومان اعتبار به 
صورت مشارکتی در شهرک زیست فناورانه بندر دلوار شهرستان تنگستان 
احداث شود که از سال ۹۹ تاکنون ۱۵ میلیارد تومان از محل اعتبارات ملی 
برای این پروژه تامین اما هنوز تعهد مالی استان برای تکمیل این پروژه تامین 
نشده است. وی در گزارش ایرنا بیان کرد: در صورتی که تعهد مالی استان 
بوشهر در خصوص مجتمع دریایی آبزیان دلوار تحقق یابد این پروژه تا پایان 
سال مورد بهره برداری قرار می گیرد.  احمدی زاده ادامه داد: مجتمع آبزیان 
دریایی دلوار ظرفیت تولید پنج میلیون قطعه بچه ماهی سی باس را دارد که 
با بهره برداری از این مجتمع بزرگترین مشکل فعالان بخش پرورش ماهی 
در قفس در استان بوشهر برطرف می شود.  وی اظهار کرد: در زمان حاضر 
به دلیل نبود امکان تولید بچه ماهی در استان، تامین بچه ماهی برای ذخیره 
سازی در قفس های پرورش ماهی از خارج از کشور انجام می شود که کاری 
پرهزینه برای پرورش دهندگان است و همین امر باعث شده امروز بسیاری 
از قفس های پرورش ماهی که به آب انداخته شده اند خالی بماند.  به گفته 
احمدی زاده ساخت مجتمع آبزیان دریایی جهاد دانشگاهی بوشهر در طرح 
کسب دانش فنی تولید و تکثیر به  عنوان یکی از ۳۱ طرح فناورانه ملی جهاد 
دانشگاهی در سال ۹۸، کشور را از واردات بچه ماهی که در زمان حاضر از 
کشورهای هند، استرالیا و تایلند برای پرورش در قفس انجام می شود، بی نیاز 
می کند.  وی یادآور شد: جهاد دانشگاهی استان بوشهر در تلاش است که با 
اجرای پروژه مجتمع آبزیان دریایی دلوار و ایجاد فناوری و زیرساخت تولید 
بچه ماهی و غذای آبزیان زمینه رونق هر چه بیشتر صنعت پرورش ماهی در 
قفس را در استان فراهم کند چرا که وقتی قرار است همه زیرساخت های 
یک صنعت از خارج وارد شــود هزینه تولید برای پرورش دهنده بسیار 

افزایش می یابد.
 ۲ مرکز در حوزه پزشکی در حال تجهیز

 رئیس جهاد دانشــگاهی یادآور شــد: افزون بر این در زمان حاضر این 
مجموعه ۲ مرکز در حوزه پزشکی شامل مرکز آزمایشگاهی تشخیص طبی 
و ژنیتک با بیش از ۹۵ درصد پیشرفت فیزیکی و نخستین مرکز آموزشی 
مهارتی حرفه ای علوم پزشکی نیز با ۹۵ درصد پیشرفت فیزیکی در دست 

اجرا دارد که قرار است تا دهه فجر امسال مورد بهره برداری قرار گیرد.
 مجتمع آبزیان دریایی جهاد دانشگاهی بوشهر معطل تامین اعتبار است

 هیچ سند راهبردی برای شرکت های دانش بنیان نیست 
 وی اظهار کرد: در سال تولید، دانش بنیان، اشتغال آفرین با وجود اینکه رهبر 
معظم انقلاب همواره بر ۲برابر شدن شرکت های دانش بنیان تاکید دارند 
اما هنوز هیچ سند راهبردی و کار مطالعاتی برای این فرمایش ایشان نوشته 
نشده است.  وی ادامه داد: امروز افراد نخبه و خلاق زیادی وجود دارند اما 
این افراد وقتی برای انجام کارهای خود وارد سیستم اداری می شوند نه تنها 
کاری برای آنها انجام نمی شود بلکه برای آنها بیشتر سنگ اندازی نیز می شود.   
احمدی زاده یادآور شد: اعتماد نکردن مجموعه های بزرگ صنعتی و حوزه 
انرژی به توان جوانان خلاق و شرکت های دانش بنیان برای تولید محصول 
از جمله مشکلات جوانان نخبه است به نحوی که امروز حلقه مفقوده ما 
در حوزه فناوری حمایت نکردن صنعت از ایده های خلاقانه است.  رئیس 
جهاد دانشگاهی استان بوشهر اظهار کرد: بخش خصوصی به دلیل ریسک 
بالا و بازگشت زمان بر سرمایه برای شرکت های دانش بنیان سرمایه گذاری 
نمی کند در این شــرایط که مجموعه های بزرگ صنعتــی باید وارد کار 
شوند.   وی یادآور شد: این امکان وجود دارد که استان به جای هزینه کرد ۲ 
تا سه درصد حق پژوهش دستگاه های اجرایی برای اجرای پایان نامه های 
کتابخانه ای، از این اعتبار در راستای حمایت از جوانان خلاقی که ایده دارند 
استفاده شود.  احمدی زاده با تاکید بر ضرورت تدوین سندی ۲۰ ساله برای 
ساخت تکنولوژی های مورد نیاز در بخش های مختلف، گفت: یکی از این 
تکنولوژی ها در استان بوشــهر در بخش نخیلات است که دراین سال ها 
به دلیل نبود فناوری و تکنولوژی لازم هنوز اقدامی برای اصلاح نژاد رقم 
کبکاب بعنوان واریته بومی استان و یا جایگزینی آن با ارقام مجول و پیارُم 
که ارزش افزوده بالایی دارد کار اساسی انجام نشده است.  وی اظهار کرد: 
تکمیل زنجیره نیاز به زیرساخت دارد که باید صنعت و بخش کشاورزی 
در کنار دانشگاه فناوری تولید کنند و امروز به دلیل این حلفقه مفقوده کسی 
حاضر نیست در این حوزه سرمایه گذاری کند و همین امر باعث شده امروز 
پس از سال های  طولانی هنوز در بشتر اقلام کشاورزی از جمله نهاده های 

دامی وابستگی شدیدی به واردات داشته باشیم.
 جهاد دانشگاهی مسئول آموزش های اشتغال آفرین 

 احمدی زاده گفت: مجموعه جهاد دانشگاهی قدمتی ۴۳ ساله در تدوین 
محتوا و زیرساخت های آموزشی تخصصی کوتاه مدت دارد و طبق اساسنامه 
جهاد دانشگاهی انجام آموزش های اشتغال آفرین در اساسنامه شورای عالی 
انقلاب فرهنگی به این مجموعه محول شده است.  وی با اشاره به دخالت 
برخی از دانشگاه ها در امر آموزش های کوتاه مدت یادآور شد: امروز برخی 
از دانشگاه ها با توجه به رکود دانشجویی و درآمد زایی وارد موضوع ارائه 
آموزش های کوتاه مدت می شوند که به دلیل نداشتن برنامه مدون و تجربه 

کافی در این کار موفق نیستند.
 مجتمع آبزیان دریایی جهاد دانشگاهی بوشهر معطل تامین اعتبار است

 احمدی زاده گفت: تولید محتوا از گران ترین هزینه های آموزشی است و 
در زمان حاضر هفت هزار جلد کتاب در حوزه ها و دپارتمان های مختلف 
وجود دارد که باید تدریس شود اما می بینیم که برای کمک مالی به یک مرکز 
علمی کاربردی که هیچ سررشته ای در این کار ندارد کار آموزش سپرده 
شده و آنها نیز خارج از دســتورالعمل و سرفصل های تعیین شده اقدام به 

ارائه آموزش می کنند.
 وی با بیان اینکه در زمان حاضر مجموعه جهاد دانشگاهی استان بوشهر با 
۲۵ دستگاه اجرایی تفاهم نامه آموزشی دارد افزود: این مجموعه آمادگی 
ارائه آموزش را در هر دپارتمانی دارد و با وجود گذشــت تنها ۶ ســال 
از زمان تاسیس این مجموعه در اســتان بوشهر تاکنون بیش از ۱۲ هزار 
فراگیر داشته ایم که این آموزش های ارائه شده منجر به ایجاد شغل شده 
است.   رئیس جهاد دانشگاهی استان بوشهر گفت: این مجموعه بعنوان 
نخستین مجموعه ای بود که بعنوان پیشران به سمت مشاغل خانگی رفت 
و امروز برای بیش از یک هزار و ۵۰۰ نفر در این حوزه شغل پایدار ایجاد 
کرده است.   وی تاکید کرد: در حوزه آموزش ، پیگیر اشتغال و در حوزه 
پژوهش نیز به دنبال پژوهش های کاربردی هســتیم و به دنبال کارهای 

کتابخانه ای نیستیم.
 احمدی زاده فعالیت در زمینه ژنتیک، ناباروری و سرطان سینه و دریافت 
مجوز دائمی راه اندازی دبیرخانه دائمی خلیج فارس را از جمله اقدامات مهم 

مجموعه جهاد دانشگاهی در استان بوشهر عنوان کرد. 

هدف گذاری روسیه برای ترانزیت ۵۰ میلیون تنی از مسیر ایران
معاون وزیر راه  و مدیرعامل سازمان بنادر با اشاره به جمع بندی کشور روسیه مبنی جابجایی بخشی از تجارت خارجی خود از مسیر ایران گفت: روسیه قصد دارد تا در دو مرحله ظرفیت 
جابجایی ترانزیتی را از مسیر ایران به ۵۰ میلیون تن برساند.به گزارش اقتصادسرآمد، مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی در نشست فوق العاده شورای اداری استان هرمزگان، اظهار 
کرد: تحلیل جامع مباحث حمل و نقلی ما را به این نتیجه می رساند که بهترین شرایط برای ارتقای ترانزیت مهیا شده است چرا که تحولات جهانی مانند آنچه در شرق و جنوب آسیا و 
نیز بین روسیه و اوکراین رخ داده باعث شده تا توجهات به سمت استفاده از ظرفیت ترانزیتی ایران سوق پیدا کند.صفایی با اشاره به جمع بندی کشور روسیه مبنی جابجایی بخشی از 
تجارت خارجی خود از مسیر ایران گفت: طبق صحبت های مشاور اقتصادی رئیس جمهور روسیه این کشور قصد دارد تا در مرحله اول ۱۵ میلیون تن کالای ترانزیتی و در مرحله دوم 
به ۵۰ میلیون تن کالای ترانزیتی را از مسیر ایران جابجا کند.مدیرعامل سازمان بنادر  با بیان اینکه روس ها تاکید زیادی برای انتقال کالا از طریق راه آهن دارند و کمبود ناوگان دریایی در 

دریای خزر ابراز کرد: با این وجود امیدواریم با لحاظ تخصیص اعتبارات مناسب و تشویق سرمایه گذاران، توسعه ناوگان دریایی در دریایی خزر را داشته باشیم. 

شیلات

ظرفیت آبزی پروری قزل اوزن احیا شود
مدیرکل شیلات استان اردبیل گفت: رودخانه قزل اوزن ظرفیت 
عظیم آبزی پروری در جنوب استان اردبیل است و این قابلیت 
باید احیا شود.به گزارش اقتصادسرآمد، محمد اله بخش در 
نشست مشترک با فرماندار کوثر اظهار کرد: پرورش ماهیان 
خاویاری مسیر جدید اشتغال و تولید ثروت در اردبیل است که 
نباید این بخش در توسعه استان مغفول بماند.وی با بیان اینکه 
شهرستان کوثر جز شهرستان های مستعد در زمینه آبزی پروری 
است، تصریح کرد: رودخانه قزل اوزن ظرفیتی مهم و ارزشمند 
در این شهرستان است که بهره برداری لازم و کافی در زمینه 
آبزی پروری تاکنون انجام نشده است.مدیرکل شیلات استان 
اردبیل وجود منابع آبی متعدد این شهرستان را برای تکثیر و 
پرورش ماهیان خاویاری مناســب دانست و گفت: ظرفیت 
های ســرمایه گذاری فراوانی با هدف تولید و اشتغالزایی در 
حوزه کوثر وجود دارد و شیلات استان با تمام توان در راستای 
راه اندازی مجتمع های پرورش ماهیان خاویاری تلاش خواهد 
کرد.اله بخش افزود: پرورش ماهیان خاویاری در اردبیل بدون 
شک گامی مهم در راســتای اهداف اقتصاد مقاومتی، تولید 
و ایجاد اشتغال اســت.وی در بخش دیگری از سخنان خود 
خاطرنشان کرد: یکی از ظرفیت های مهمی که در استان توجه 
کمتری به آن شــده ایجاد مجتمع های ماهیان خاویاری بوده 
که با پیگیری های صورت گرفته برای ایجاد زیرساخت های 
لازم آبزی پروری، اقداماتی در این حوزه انجام شــده است.
اله بخش اضافه کرد: شهرســتان کوثر به لحاظ اقلیمی برای 
پرورش ماهیان خاویاری جز مناسب ترین مناطق استان بوده 
و می توان با هدایت سرمایه گذاران، برای تولید این محصول 
مهم چشم انداز روشنی متصور شد.مدیرکل شیلات استان 
اردبیل بیان کرد: عملیــات اجرایی مجتمع ماهیان خاویاری 
با ظرفیت بیش از ۳۰۰ تن در محدوده رودخانه قزل اوزن در 
زمینی به مساحت چهار هکتار و با مشارکت شرکت کندوان 

پارس انجام خواهد شد.

 تعطیلی نیمی از مزارع پرورش ماهی نهاوند
 به دلیل کم آبی

رئیس اداره دامپزشکی شهرســتان نهاوند گفت: شهرستان 
نهاونــد دارای ۶۱ مزرعه پرورش آبزیان اســت که در حال 
حاضر به دلیل کم آبی، ۳۱ مزرعه فعال در شهرستان وجود دارد.
به گزارش اقتصادسرآمد، میثم قیاسی ، بیان کرد: صادرات در 
حوزه آبزیان مستلزم نظارت عالی بر تولید، توزیع، نگهداری و 
حمل و نقل برابر ضوابط و مقررات بهداشتی دامپزشکی است.
وی با بیان اینکه شهرستان نهاوند دارای ۶۱ مزرعه پرورش 
آبزیان بوده و به عنوان قطب شیلات غیر ساحلی کشور شناخته 
می شود، افزود: در طول سالیان گذشته به دلیل کم آبی و نداشتن 
توجیه اقتصادی برای تولید کنندگان، بسیاری از مزارع پرورش 
ماهی شهرستان تعطیل و در حال حاضر ۳۱ مزرعه فعال در 
شهرستان وجود دارد.رئیس اداره دامپزشکی شهرستان نهاوند با 
بیان اینکه فرصت های سرمایه گذاری شیلاتی خوبی در نهاوند 
وجود دارد، از آمادگی شهرستان در زمینه توسعه همکاری های 

شیلاتی برای صادرات خبر داد.

پرورش جلبک با پساب مجتمع میگوی گمیشان
معاون آبزی پروری اداره کل شیلات گلستان گفت: در راستای 
استفاده از آب های موجود گلستان، با استفاده از پساب مجتمع 
پرورش میگوی گمیشان، می توان به پرورش آبزیان بومی و 
همچنین جلبک پرداخت.  به گزارش اقتصادسرآمد، محمود 
ســقلی اظهارکرد: پرورش میگو در استان گلستان نسبت به 
مناطق دیگر کشور از مزیت های بسیاری برخوردار است که 
از آن جمله می توان به ایجاد کمترین آلودگی پســاب، کوتاه 
بودن دوره پرورش، ضریب تبدیل غذایی کمتر تعویض آب 
حداقلی، استقرار لاگون در مسیر پســاب و غیره اشاره کرد.
معاون آبزی پروری اداره کل شیلات گلستان افزود: در راستای 
استفاده بهینه از آب های موجود در استان، با استفاده از پسابی 
مجتمع پرورش میگو گمیشان، می توان به پرورش آبزیان بومی 
منطقه و همچنین جلبک پرداخت.سقلی ادامه داد: استفاده از 
ظرفیت های موجود در این مجتمع، با همفکری و همکاری 
محیط زیست استان و همچنین لحاظ کردن مخاطرات زیست 
محیطی، در راستای توسعه و افزایش تولید آبزیان استان در 
دستور کار شیلات استان قرار دارد.وی بیان کرد: محیط زیست 
استان در صورت مشاهده موارد پر مخاطره و مستندات بابت 
نتایج آزمایشات پساب مجتمع گمیشــان، موارد را به اداره 
کل شیلات استان اعلام کند.ســقلی ضمن اشاره به پایش و 
آزمایشــات مربوط به این طرح که توسط مجتمع پرورش 
میگوی گمیشان و با هماهنگی محیط زیست انجام خواهد شد، 
گفت: مرکز تحقیقات آبزیان آب های داخلی استان هم می تواند 
با بررسی و پیگیری موضوع پرورش آبزیان بومی و جلبک در 
پساب مجتمع پرورش میگو گمیشان، طرح های پیشنهادی 
خود را برای رسیدن به اهداف و برنامه های مشترک ارائه کند.

اتصال بندر تجاری شادگان به شبکه فیبر نوری
معاون فنی و نگهداری اداره کل بنادر و دریانوردی خوزستان 
گفت:بندرتجاری شادگان با هدف ارائه خدمات مطلوب و 
پایدار به بازرگانان، صاحبان کالا و مشتریان به شبکه فیبر نوری 
به عنوان یک زیرساخت مهم ارتباطی متصل شد.به گزارش 
اقتصادسرآمد، محمدعلی علایی بیان داشت: پروژه اتصال 
فیبر نوری بندر شادگان با اعتباری بالغ بر ۲۰ میلیارد ریال و به 
طول ۲۰ کیلومتر به بهره برداری رسیده است.وی در تشریح 
مزایای این پروژه با اشاره به اینکه این تجهیز ارتباطی موجب  
ایجاد بستر ایمن و با ضریب کارایی بالا و همچنین جلوگیری 
از تأثیرات نامطلوب شــرایط جوی، فرکانسی و محیطی بر 
ارتباطات بندر شادگان می شــود، افزایش قابل توجه پهنای 
باند مخابراتی، ارتقای چشــمگیر کیفیت ارتباطات، ایجاد 
 FX و خطوط vpn ،بستری مناسب جهت تأمین مناسب دیتا
را از مزیت های مهم بهره گیری از این امکان برشــمرد.بندر 
تجاری  شادگان با دو پست اسکله به طول ۱۲۰ متر و با ظرفیت 
جابه جایی سالانه  یکصد هزارتن کالا در استان خوزستان در 
حال رشد و ارتقای فعالیت خود و بهبود تعاملات با کشور های 
منطقه اســت.این بندر در آبان ۱۳۹۴ با حضور رئیس وقت 
سازمان بنادر و دریانوردی و وزیر کشور به بهره برداری رسید.

گروه دریامحور - این  روزها ســؤال 
مهم مردم سرزمینم این است؛ با اینترنت 
قرار است چه کنند؟برای آنها که سال ها 
سابقه کســب و کار در بخش های سنتی اقتصاد 
را دارند، ســه عنصر »زمین، نیروی کار و سرمایه« 
مهم ترین نهاده های تولید کالا و خدمات محسوب 
می شود اما تغییرات شگرف در عرضه تکنولوژی 
باعث شده این ترکیب شــکل کاملًا متفاوتی پیدا 
کند.برای فعالان عرصه اقتصاد دانش بنیان ســه 
عنصر»زمان، اطلاعات و سرمایه« جای نهاده های 
اصلی تولید را گرفته اند. به بیان ساده، دیگر داشتن 
زمین و نیروی کار فراوان الزاماً به کسب وکار موفق 

و ارزش آفرین منجر نمی شود. 
به گزارش اقتصادسرامد؛ کسب و کارهای دریایی، 
هوایی و زمینی ادارای سال ها است تکیه بر اینترنت 
داده و پیــش می روند اما گاهی برخــی اتفاقات 
موجب مب شود این جریان قطع و سکون و ضرر 
بر بخش های یاد شده و حاکم شود و وای بر آن وز 
که این قطع و وصل ادامه دار شــود.همه می دانیم 
که امنیت برای رشد اقتصادی اهمیت فوق العاده 
دارد اما از امنیتی ســخن می گوییم که رســالتش 
ایجاد رشداقتصادی بیشتر است نه امنیتی که رشد 
اقتصادی را کاهش داده و بیکاری را تشدید کرده 
و به بهای تضییع حقوق بخشــی از جامعه فراهم 

آمده باشد.
بســیاری از کارشناســان و کاربران بر این عقیده 
هستند که قطع کردن اینترنت ضمن اینکه به منزله 
تضییع حقوق مدنی و سیاسی جامعه است، حقوق 
اقتصادی، اجتماعی و فرهنگــی مردم را نیز زیر پا 
می گذارد و می تواند کسب وکارهای زیادی را از 
نفس بیندازد و از همه مهم تر اینکه می تواند اعتماد 
کارآفرینان و ســرمایه گذاران را به بازار و محیط 
کسب وکار مخدوش کند و از بین ببرد. با این اتفاق 
خطر انزوا در تمامی بخش هــای حمل و نقل از 
جمله مهمرتیرن آنها دریا بیخ گوش ایران اســت 
و لذا دولتمردان باید بــرای چنین روزهایی چاره 

دیگری بیندیشند چرا که اقتصاد کشور را خواسته یا 
ناخواسته با رکود همه جانبه مواجه می کنند.

مهدی صبوری، کارشــناس اقتصاد دیجیتال در 
پاسخ به پرسش قطعی و محدودیت اینترنت چه 
آســیب هایی به مشــاغل دریایی زد؟ به روزنامه 
اقتصادسرآمد، گفت: تداوم محدودیت و اختلال 
در شبکه های مجازی، نه تنها اعتبار صنعتگران و 
تجار در بازار های دریایی جهانی را تحت تاثیر قرار 
می دهد که این تحدید اینترنت خود باعث تهدید 
رشد اقتصادی خواهد شد. قطع اینترنت، تولید در 
نیمی از بخش های اقتصاد ایران را محدود می کند؛ 
به طوری که نرخ رشد اقتصادی به طور چشمگیری 

کاهش می یابد.
اقتصاد صنایع دریایی متاثر از قطع اینترنت

وی با بیان این مطلب که نباید با دست خودمان بر 
سنگینی تحریم های خارجی بیفزاییم و بر سر راه 
تجارت کشور مانع آفرینی کنیم، افزود: بخش صنایع 
دریایی در شرایط بحرانی کنونی انتظار حمایت، 

ایجاد زیرساخت و راهکارهایی مناسب و عملی 
را برای حفظ وضعیت و ماندگاری در بازار تجارت 
بین الملل دریا به ویژه در زمینه دریایی که از ارکان 

اقتصاد کشور است، دارد.
محدودیت های اینترنتی موجب سلب اعتماد

کارشــناس فضای مجازی در پاســخ به پرسش 
دیگر که  آیا ممکن است محدودیت های اینترنتی 
موجب سلب اعتماد بیشتر و کوچک تر شدن لیست 
مشتری ها و یا طرف های تجاری دریایی ایران شود؛ 
گفت: بله از این لحاظ که اگر مشتریان خارجی که 
به دنبال ترانزیت کالا از ایران هستند و غالبا پروژه ای 
را تعریف می کنند، چنانچه مسیر جایگزین در اختیار 
داشته باشند، ناگزیر به تغییر عملیات می شوند. روی 
دیگر آن پاسخ خیر است هر چند که قواعد زمان، 

هزینه و امنیت فعالیت را به چالش می کشاند.
 مکانیزم قطع اینترنت بر اقتصاد دریا

 وی تاکید داشــت: مکانیزم اثر قطــع اینترنت بر 
واحد های صنایع دریایی بســیار متنوع و پیچیده 

است و در هر رشته فعالیت یا حتی واحد صنعتی، 
عمق و دامنه متفاوتی دارد.

اینترنت هزینه مبادله را در اقتصاد دریا به شــدت 
کاهش می دهد موضوع مهمی بود که صبوری به 
آن پرداخت و گفت: کاهش هزینه مبادله منجر به 
افزایش حجم مبادلات می شود و همه می دانیم که 
مبادله اساس پیشرفت اقتصاد دریا است. پس اگر 
اینترنت قطع شود، کمترین نتیجه اش این است که 

هزینه مبادلات افزایش خواهد یافت.
به نظر می رســد تداوم شــرایط موجود و ادامه 
محدودیت های اینترنتی عــلاوه بر ایجاد اختلال 
در ارتباطــات مجــازی، ضرر چشــمگیری به 
کسب وکارهای دریایی و اینترنتی وارد می کند که 
ممکن است بعضی از آنها جبران ناپذیر باشند. این 
وضعیت، علاوه بر زیان اقتصادی مستقیم، می تواند 
اشتغال بسیاری از افراد را هم تحت تاثیر قرار دهد. 
بر اساس برخی از گزارش ها یک میلیون شغل تنها 

در اینستاگرام ایجاد شده است.
 تبعات قطعی اینترنت  و دسترســی به فضاهای 
مجازی برای حکومت ها به ویژه در بخش اقتصاد 
دریا به مراتب بیشتر و بدتر از ایجاد دسترسی است، 
اگر فضا مجازی را آزاد بگذاریــم ولی بتوانیم آن 
را مدیریت کنیم خیلی بهتر از این اســت که آن را 
ببندیم و باعث ایجاد نارضایتی شویم. هیچ وقت 
جایگزین های ایرانی نتوانســتند برای مخاطب 
اعتماد ســازی کنند و مورد استفاده قرار بگیرند و 
خیلی از پیام رسان های ایرانی درجه یک نسبت به 
پیام رسان های خارجی  کمتر مورد استقبال هستند. 
اگر وزارت ارتباطات اجازه فعالیت پیام رسان های 
خارجی و داخلی را با هم بدهد مردم تمایل بیشتری 

به استفاده دارند.
قطع اینترنت اگرچه این روزها به اعتقاد برخی به 
منظور صیانت از امنیت کشور است و امری پسندیده 
اما محدودیت های اعمال شده بسیاری از کاربران 
در مجمومه های دریایی را با چالش مواجه کرده که 

جبران آن تقریبا سخت است. 

محدودیت های اینترنتی موجب سلب اعتماد، اقتصادسرآمد گزارش می دهد

اقتصاد صنایع دریایی زیر سایه قطعی اینترنت

برگزیده ها

 مدیرکل بندر و دریانوردی خرمشهر گفت: برای رونق 
این بندر ضرورت دارد تســهیلات و مشــوق هایی را 
تدارک دید تا سرمایه گذاران و صاحبان کالا برای حضور 
در بندر خرمشهر ترغیب شــوند.به گزارش اقتصادسرآمد،  نوراله 
اسعدی اظهار داشت: افزایش ترافیک کالا و ایجاد اشتغال و توسعه 
در بحث واردات و صادرات از سیاست های اصلی سازمان بنادر به 
شمار می رود.مدیرکل بندر و دریانوردی خرمشهر با اشاره به اینکه 
متاسفانه در گذشته در کشور ما به بحث دریا به خوبی توجه نشده 
است، گفت: البته اکنون همه به اهمیت اقتصاد دریامحور واقف شده 
اند و در برنامه هفتم توسعه به آن توجه اساسی شده است.اسعدی 
بندر خرمشهر را یکی از بنادر روز کشور دانست و بیان کرد: ظرفیت 
اسمی بندر خرمشهر ۱۱ میلیون تن است و ۲۳۰ هکتار از اراضی شامل 
پسکرانه های مناسب و ترمینال های کانتینری، مسافری و متفرقه و 
۲۰ پست اســکله به طول ۳ کیلومتر از امکانات این بندر می باشد.
وی ترمینال کانتینری موجود در بندر خرمشهر را از زیرساخت های 
کم نظیر دانست و عنوان کرد: ظرفیت این ترمینال کانتینری سالانه 
۴۵۰ هزار TU است که باید با انجام اقدامات لازم، از تمام ظرفیت آن 
استفاده شود.مدیرکل بندر و دریانوردی خرمشهر در رابطه با بحث 
لایروبی اروند رود، گفت: اکنون که لایروبی اروند که در هاله ای از 
ابهام است ، طرف ایران برای لایروبی اروند رود آمادگی کامل دارد 
و بارها این مساله به طرف عراقی اعلام شده اما تاکنون عراق اقدامی 
در این راستا انجام نداده است.وی افزود: پس از جنگ تحمیلی به بعد 
۱۸۴ فروند مغروقه از آبراه اروند و کارون خارج سازی شد و اخیرا 
نیز طی قرارداد ۱۲۰ میلیاردی برای خارج سازی ۵ مغروقه اقدام شده 
که از این تعداد ۳ فروند خارج و ۲ فروند دیگر در شرف خارج سازی 
است.اسعدی بیان کرد: یکی از مشکلات بندر خرمشهر این است که 
کشتی های با تناژ بالا به علت وجود مغروقه ها در آبراه اروند قادر به 
فعالیت نیستند که اگر طرف عراقی استقبال نشان دهد، تا حدودی 
رونق در بندر خرمشهر ایجاد می شود.مدیرکل بندر و دریانوردی 
خرمشهر گفت: باید برای رونق این بندر تسهیلات و مشوق هایی 
را تدارک دید تا سرمایه گذاران و صاحبان کالا برای حضور در بندر 
خرمشهر ترغیب شوند.وی افزود: ظرفیت حمل و نقل چند وجهی 
از زیرساخت های منحصر به فرد بندر خرمشهر است و وجود در 
محدوده منطقه آزاد اروند از دیگر مزیت های این بندر به حســاب 
می آید که ما انتظار داریم مسوولان مربوطه اقدامات لازم را برای این 
امر به ثمر برسانند.اسعدی، معافیت سود ۳۰ درصدی بازرگانی را از 
مزیت های لازم برای رونق و توسعه در بندر خرمشهر دانست و بیان 
کرد : می توان با ایجاد مشوق و تسهیلات بندر خرمشهر را تا حدودی 

به جایگاه اصلی خود رساند.

 مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم گفت: برای نخستین 
بار در طول تاریخ ۳۰ ســاله مناطــق آزاد، تراز تجاری 
منطقه آزاد قشم مثبت شده که این موضوع یک عملکرد 
درخشان و نوید بخش روزهای بسیار خوب حرکت رو 
به رشد تولید، صادرات و رونق اقتصادی در جزیره است.به گرارش 
اقتصادسرآمد،افشار فتح الهی در پاسخ به این سوال که عملکرد یک 
ساله سازمان منطقه آزاد قشم در حوزه های اقتصادی چیست، اظهار 
داشــت: رونق تولید و بهبود وضعیت تجــارت خارجی و افزایش 
صادرات یکی از برنامه های اولویت دار این سازمان در یک سال اخیر 
بوده است.وی ادامه داد: با برنامه ریزی خوب صورت گرفته و در نظر 
گرفتن مشوق های متنوع برای صادرات محصولات تولید شده در 
منطقه آزاد قشم به بازارهای سایر کشورها، در طول یک سال گذشته 
شاهد بوده ایم که تراز تجاری )بیش از ۵۲ میلیون دلار( این منطقه برای 
نخستین بار در تاریخ منطقه آزاد قشــم مثبت شده است.مدیرعامل 
سازمان منطقه آزاد قشم توضیح داد: براساس آمار گمرک این سازمان 
در طول شش ماهه نخست سال جاری بیش از ۹۷ میلیون و ۱۲۱ هزار 
و ۶۵۲ دلار صادرات از محل تولید به خارج از کشور انجام شده است 
که نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۳۵۰ درصد رشد را نشان می دهد.
فتح الهی اضافه کرد: همچنین از ابتدای سال جاری ۱۸۳ میلیون و ۳۵۸ 
هزار و ۵۱۸ دلار صادرات از محل تولید به داخل کشور و ۱۰ میلیون و 
۵۴۴ هزار  و ۲۵۵ دلار نیز صادرات مجدد در منطقه آزاد قشم صورت 
گرفته که نسبت به سال قبل به ترتیب ۶۹۰ درصد و هزار و ۱۳۷ درصد 
رشد داشته است.وی گفت: از طرف دیگر میزان واردات به منطقه آزاد 
قشم از ابتدای ســال جاری ۷۲ میلیون و ۵۶۰ هزار و ۹۶۲ دلار بوده 
است که نسبت به مدت مشابه در سال گذشته ۹ درصد کاهش پیدا 
کرده است.مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم افزود: در طول یک سال 
گذشته ۱۰۶ مورد کارت بازرگانی صادر و ۴۴۲ مورد کارت بازرگانی 
تمدید شده است.وی اعلام کرد: در مدت یادشده ۲۲۹ واحد صنعتی 
و تولیدی در منطقه آزاد قشم فعال، ۳۸ مورد پروانه واحدهای تولیدی 
صادر و ارزش تولیدات صنعتی به ۷۷۱ میلیون دلار) ۵۷ هزار و ۹۴۲ 
میلیارد ریال( رسیده است.فتح الهی اظهار داشت: بررسی گزارش های 
حوزه شیلات و کشاورزی سازمان منطقه آزاد قشم نیز نشان می دهد 
که از ابتدای سال جاری حدود هزار و ۵۰۰ تنُ میگو در کراپ اول و 
۶۰۰ تنُ ماهی از قفس های پرورش ماهی در قشم تولید شده است.وی 
گفت: همچنین در حوزه نفت و انرژی در یک سال گذشته با صدور 
و تمدید ۲۲ مورد مجوز نفتی و پالایشگاهی در منطقه آزاد قشم برای 
هزار و ۱۱۶ نفر اشتغال ایجاد شده و ۲۲ هزار و ۶۱۰ میلیارد ریال نیز 
تولید صورت گرفته است.به گزارش ایرنا، جزیره زیبای قشم مشرف 

به تنگه هرمز و مجرای ورودی به خلیج فارس و دریای عمان است.

 مدیرکل بنادرودریانوردی استان خوزستان، گفت: 
بنادر استان خوزستان به ســمت پروژه های درآمدزا 
محور گام بردارند تا با تولید ثــروت رونق در بنادر 
مختلف اســتان ایجاد شود.به گزارش اقتصادســرآمد، صدراله 
بهرامی در چهارمین جلسه شورای اداری بنادر استان خوزستان، 
اظهار داشت: ۱۹ پروژه عمرانی و احداثی با اعتبار سرمایه ای بالغ 
بر دو هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان در بندر امام خمینی)ره ( در دست 
بررسی و اقدام است.وی افزود: تعمیرات اساسی ۶۰ انبار، احداث 
دیوار حفاظتی در بنادر امام خمینی)ره(، شــادگان و ســجافی، 
اجرای ســاختمان های ۱۵ گانه و فاز اول جاده های داخلی بندر 
امام خمینی)ره( به طول ۱۰ کیلومتر از پروژه هایی است که آغاز 
عملیات اجرایی آنها تا پایان سال صورت خواهد گرفت.معاون 
مهندســی و عمران اداره کل بنادر و دریانوردی استان خوزستان 
گفت: ۲۹ پروژه احداثی دیگر برای بنادر اســتان خوزســتان در 
دست مطالعه است که عملیات اجرایی آنها پس از در از طی روند 
قانونی صورت خواهد گرفت.بهرامی افزود: افزایش عمق کانال 
خورموســی به ۱۳.۸ متر از اقدامات خوب و رو به جلو است که 
البته ما به دنبال افزایش این عمق به ۱۴.۱ متر هستیم.مدیرکل بنادر 
و دریانوردی استان خوزستان گفت: فعالیت بنادر استان خوزستان 
باید با رویکرد افزایش ترافیک کالا باشــد، این افزایش رویکرد 
درآمد همزمان با توسعه فیزیکی از نیازهای ضروری بنادر استان 
به  شــمار می رود.در ادامه بهروز آقائی، اظهار داشت: برگزاری 
نشست های مشترک میان بنادر اســتان خوزستان باعث نزدیک 
شدن نقطه نظرات، همگرایی، همبستگی و کمک به یکدیگر در 
حل معضلات و مشکلات موجود در این بنادر می شود.وی افزود: 
از دیگر مزایای این نشست های مشترک، تلاش برای ایجاد رفاه، 
آرامش و بهبود وضعیت اجتماعی و اقتصادی برای مردم منطقه 
است.مدیرکل بنادر و دریانوردی استان خوزستان گفت: لایروبی 
اروند از برنامه های مهم ما در استان خوزستان است که خوشبختانه 
اقدامات مثبتی تاکنون انجام گرفته اما حتما باید نسبت به تکمیل 
خارج ســازی مغروقه ها یک نگاه ویژه و فرا استانی ایجاد شود.
آقائی بیان کرد: بنادر استان خوزستان نسبت به سرمایه گذاران نگاه 
ویژه و مثبتی دارند و مدیران باید برای جذب صاحبان کالا، ضمن 
به کارگیری کلیه امکانات، با تخصیص تسهیلات و معافیت های 
لازم، پای سرمایه گذاران را به بنادر خوزستان باز کرد.وی عنوان 
کرد: باید بنادر استان خوزستان یک پیوند منطقه ای ایجاد کنند و با 
بنادر کشورهای همسایه ارتباط داشته باشند، البته این مساله نیاز به 
ورود و کمک دیگر سازمان ها دارد و در منطقه آزاد اروند باید این 

پیوند مورد توجه قرار گیرد. 

مدیرکل بندر و دریانوردی خرمشهر
ضرورت ارائه تسهیلات برای رونق 

گردشگری دریایی اروندرود

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم 
تراز تجاری منطقه آزاد قشم برای 

نخستین بار مثبت شد

مدیرکل بنادرودریانوردی استان خوزستان،
بنادر استان خوزستان به سمت 

پروژه های درآمدزا محور گام بردارند


